
شورای عالی سینمااولین نشست 
اولین جلســه شورای ســینما به ریاست 
محمدرضا عارف برگزار شد. از تصمیماتی که 
در این جلسه گرفته شد، این بود که تمهیدات 
لازم برای تشــکیل شورای ســینما به ریاست 
اســتانداران در هر اســتان فراهم شود. طرح 
احداث ســینما در شــهرهای بالای صد هزار 
نفر جمعیت و فاقد سینما از دیگر تصمیمات 
این جلســه بود که ســازمان امور ســینمایی 
و ســمعی-بصری را مکلــف کرده اســت با 
همکاری سازمان برنامه و بودجه کشور، طرح 
«احداث سینمای شهرهای بالای صد هزار نفر 
جمعیت و فاقد سینما» را با تعیین اولویت ها 
از  جملــه مناطــق کم برخــوردار، زمان بندی 
مشخص، میزان اعتبارات لازم و پیشنهاد نحوه 
تأمین منابع، نحوه مشارکت دیگر دستگاه ها و 
روش های جذب ســرمایه بخش خصوصی، 
بر اســاس ظرفیت های قانونی تهیــه و برای 
تصویب به شورای سینما ارائه دهد. همچنین 
در این جلسه درباره تجهیز و روزآمدسازی ۱۱۰ 
دفتر انجمن های ســینمای جوانان در کشور، 
تولید حداقل ســه فیلم مستند از موضوعات 
آیین نامه مســتندنگاری طرح ها و پروژه های 
کشور از ســوی دســتگاه های دولتی، اعطای 
مسکن و تسهیلات به سینماگران فاقد مسکن، 
اصلاح نحوه مالیات از فعالیت های سینمایی، 
تشــکیل کارگروه تخصصی شــورای سینما با 
تأییــد وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی و ابلاغ 
معاون اول و پرداخت عیدی به هشــت هزارو 
۵۰۰ نفر از اعضای خانه سینما بحث، بررسی 
و تصمیم گیری شــد. در ادامه نیز مقرر شــد 
که بــا همکاری دبیرخانه شــورای ســینما و 
نهادهــای ذی ربط با توجه به ضرورت حضور 
جدی ایران در عرصه های بین المللی و حوزه 
تمدنی ایران، یک طرح و برنامه در این راســتا 
تهیه و به دولت ارائه شود. صبح دیروز اسامی 
اعضای حقیقی و حقوقی شــورای سینمای 
ایران از طرف معاون اول رئیس جمهور اعلام 
شد. سیدعباس صالحی  وزیر فرهنگ و ارشاد 
اســلامی، حسین ســیمایی صراف وزیر علوم، 
تحقیقــات و فناوری، عبدالناصــر همتی وزیر 
اقتصاد و دارایی، عبدالحســین خسروپناه دبیر 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی، پیمان جبلی 
رئیس سازمان صداوسیما، محمد قمی رئیس 
سازمان تبلیغات اسلامی، علیرضا اعرافی مدیر 
حوزه های علمیه سراســر کشور، سید بهشید 
حسینی سرپرست دانشگاه هنر و رائد فریدزاده 
رئیس ســازمان ســینمایی، به عنوان اعضای 
حقوقی و منوچهر شاهسواری، محمدمهدی 
عســگرپور، علی دهکردی، مرضیــه برومند، 
نرگس آبیار، مســعود نقاش زاده و ســیدرضا 
میرکریمی به عنوان اعضای حقیقی شــورای 
ســینمای ایــران معرفــی شــدند. در حکم 
اعضا آمده اســت: «مأموریت ســینما، ارتقای 
شــاخص های فرهنگی و اجتماعی و اعتلای 
جامعه ای اســت که اندیشه و هنر و معرفت 
را کیمیای وفاق و پیشــرفت می داند. سینمای 
نوین ایران باید منادی تمدن ایرانی-اســلامی، 
مروج عدالت اجتماعی و بسترساز مخاطبانش 
باشــد. در این راســتا حضور مدیران مشفق و 
نخبگان زمان آگاه در عرصه سیاست گذاری این 
نهاد جریان ساز می تواند منشأ تحولاتی مثبت 
در عرصه فرهنگ و هنر باشد». طبق مصوبه 
هیئت وزیران، محمدرضا عارف، رئیس شورای 
سینمای ایران، سیدعباس صالحی، نایب  رئیس 

و رائد فریدزاده، دبیر این شورا هستند.

میهمانی تئاتری ها
نگاهی کلی به جدول چهل وسومین جشنواره 
تئاتــر فجر نشــان می دهــد که می تــوان آن 
را ضیافتــی بــرای کل ایران دانســت. یکی از 
کارکردهــای مهــم جشــنواره های تئاتری را 
می توان فرصتی برای معرفی اســتعدادهای 
تازه دانســت. آثاری از سراســر کشور فرصت 
خواهند یافت تــا در این رویــداد بین المللی 
معرفی شــوند. در ســال های گذشــته تغییر 
سیستم گرفتن نوبت اجرای عمومی در تئاتر از 
یک سو و راه اندازی تماشاخانه های خصوصی 
سبب شــده تا گروه های تهرانی در طول سال 
فرصــت اجرای عمومی آثار خــود را بیابند و 
تعدادی از این آثار به عنوان حاصل اجراهای 
عمومی در طول ســال در جشنواره تتاتر فجر 
نیز روی صحنه بروند. ایســنا گزارشــی از آثار 
شهرســتانی حاضر در جشــنواره چهل وسوم 
تئاتر فجر ارائه کرده اســت. این جشــنواره در 
مجموع شامل ۱۰ بخش است که از این تعداد، 
پنج بخش به اجراهای نمایشــی اختصاص 
دارد و پنــج بخش دیگر به امــور غیراجرائی 
مربوط می شود. در بخش های اجرائی، ۱۱۴ اثر 
نمایشــی به رقابت پرداخته اند. در بخش آثار 
صحنه ای که شــامل آثار رقابتی و غیررقابتی 
می شــود، از مجموع ۶۵ اثــر، ۳۱ اثر از تهران 
و ۳۴ اثر از ســایر استان ها به نمایش گذاشته 
شــده اند. به این معنا که ۵۲ درصد از کل آثار 
از سراسر کشور در این دوره از جشنواره حضور 
دارنــد. در بخــش آثار خیابانی نیــز از ۳۳ اثر 
حاضر، پنج اثر متعلق به تهران است و ۲۸ اثر 
دیگر از دیگر شهرها به جشنواره راه یافته اند. 
بخش آثار دیگرگونه های اجرائی نیز شــامل 
هفت اثر اســت که چهار اثر آن از تهران و سه 

اثر دیگر از شهرهای دیگر هستند. 
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نشست خبری چهلمین جشنواره بین المللی موسیقی فجر با حضور دبیر 
و دیگر مســئولان برگزار شد. در ابتدا، احمد صدری، سرپرست دفتر موسیقی، 
با گرامیداشــت روز آواها و نواها که ششم بهمن است، گفت: «عدد ۴۰، عدد 
ویژه ای اســت و دلالت به کثرت و کمال دارد و به هر حال طی این ۴۰ سال با 
وجود فراز و نشیب های بسیار، جشنواره به قوامی رسیده که امیدواریم بتوانیم 
آن را جلو ببریم و البته که تحقق این مهم مســتلزم آسیب شناسی است. اگر 
همت دبیران گذشته نبود، ما الان نمی توانستیم چهلمین دوره را برگزار کنیم». 
او در بخش دیگری از سخنانش درباره ویژگی های جشنواره امسال خبر داد و 
گفت: «بخش کودکان و بانوان را از دوره پیش در جشنواره احیا کردیم و برای 
بخش پژوهش و پایان نامه ها هم یک ســالن ایجاد کردیم. امسال یک شب و 
سه ســالن به جشنواره اضافه شده است». این پژوهشگر موسیقی در بخش 
دیگری گفت: «استادان و پیش کســوتان مدتی است از جشنواره باز مانده اند 
و جشــنواره روی جوان گرایــی تمرکز دارد؛ به همین جهت یک شــب را هم 
برای تجلیل از استادان اختصاص دادیم. امسال فرهنگسرای نیاوران را در دو 
سانس به موسیقی بانوان اختصاص دادیم و تلاش داریم نیازسنجی کنیم تا 
بانوان بیش از پیش در مراکز خاصی کنسرت داشته باشند». او از برگزارنکردن 
جشــنواره ســرود فجر در سال آینده خبر داد، اما از تشــکیل یک شورا در این 
زمینــه گفت. محمدعلی مرآتی (مدیرعامل انجمن موســیقی ایران) هم در 
سخنانی گفت: «امسال بســط زیادی را در اقبال اجرایی هنرمندان داشتیم و 
اکثر سالن های ما دو سانســی هستند و از هفت سالن به ۱۰ سالن رسیده ایم. 
این دوره از جشــنواره را با رشد ۴۰ درصدی حضور هنرمندان برگزار می کنیم؛ 
به گونه ای که هزارو ۴۶۴ نفر اجراکننده و شــش گروه بین المللی در جشنواره 

حضور دارند و شــاهد حضور مخاطبان این گروه های خارجی از کشــورهای 
مبدأ به ایران خواهیم بود. تعداد کم گروه های بین المللی به  خاطر تحریم ها 
و بی انصافی خود کشــورها بود، با این حال از کشورهای ترکیه، هلند، اسپانیا، 
تونس، ارمنســتان و هند گروه های شــاخصی داریم». او درباره تحریم گفت: 
«متأســفانه مقوله فرهنگ مان نیز دچار تحریم های ظالمانه است. بر همین 
اساس برخی کشورهایی که ما را تحریم کرده اند با وجود تحریم ها و مشکلات 
تلاشمان این بود به ســراغ هنرمندان شاخص برویم و از الان بلیت های شان 
هم خریداری شده است». مرآتی درباره بودجه جشنواره گفت: «امسال چون 
ســال شفاف سازی است، بودجه جشــنواره را اعلام می کنیم. بودجه امسال 
جشــنواره به ۱۸ میلیارد رسیده است؛ گرچه سال گذشته نصف این رقم بود. 
جشنواره تا این لحظه اسپانسر ندارد». سپس رضا مهدوی (دبیر جشنواره) در 
سخنانی گفت: «همه تلاش داریم تا موسیقی را بالنده تر نشان دهیم و جایگاه 
بین المللی برای آن قائل شویم. امیدوارم در سال های بعد داوران بین المللی 
هم به قضاوت بنشینند تا عنوان بین المللی بیشتر احیا شود». مهدوی با اشاره 
به افزایش رشد ۲۰ درصدی جشنواره و احیای بخش کودک و نوجوان و بانوان، 
بیان کرد: «بضاعت ما دو سالن برای این دو بخش بود. در بخش پایان نامه ها 
بنا داریم این بخش را تقویت کنیم و به موســیقی مردم وار بیشتر توجه کنیم. 
همچنین، نگاه ما به شعر و ترانه متفاوت است و امسال نیز این گستردگی را در 
سالن های مختلف ادامه می دهیم. شب استادان را کمافی سابق داریم. برخی 
اســتادانی که قدمشان بر چشمان ماســت، اما فرصت را به جوانان داده اند، 
در گونه تک نوازی در کنار دیگر گونه های موســیقی در خدمتشــان هستیم. 
همچنین شب موسیقی نواحی توســعه پیدا کرده است. در بخش نواحی و 

مردم وار بیشترین استقبال را شاهد بودیم». مهدوی گفت: رپ در واقع همان 
بحر الطویل گذشــته خودمان است. ما فرم و شکل را رعایت می کنیم و شیوه 
خوانش می شود رپ. اما چرا باید حرف های نامربوط بزنیم و مانند غربی ها از 
الفاظ رکیک اســتفاده کنیم؟ بله رپ موسیقی اعتراضی است و ما می توانیم 
مانند گذشــتگانمان از الفاظ زیبا و شیرین استفاده کنیم. همان طورکه حافظ، 
پروین اعتصامی و ملک الشــعرا چنین آثاری را ســروده اند. آنها در عین بیان 
زیبا، اعتراض خود را بیان کرده انــد و ما نیز می توانیم همین طور عمل کنیم. 
مــن نگفتم عینا همــان رپ غربی را بیاوریم. مثلا اینکــه می توانیم از زبان و 
موســیقی نواحی در رپ ایرانی اســتفاده کنیم و اتفاقا هم خیلی زیبا خواهد 
شد. در نهایت اینکه نظرم همچنان پابرجاست اما خب امسال مورد استقبال 

واقع نشد».

سخنان عجیب
در بخشی از گزارش ایسنا درباره این جشنواره آمده است که دبیر جشنواره 
با اشاره به افزایش اجرای بانوان تصریح کرد: «امسال در فرهنگسرای نیاوران 
دو ســانس بانوان اجرا خواهیم داشت. ما می خواهیم به این باور برسیم که 
بانوانمان می توانند در کنار آقای بلندقدتر باشــند. این اســتقبال در جشنواره 
چهلم به این معناســت که این عزیزان به چه میزان اســتقبال می کنند». این 
ســخنان در گزارش خبرگزاری مهر و ایلنا و... نیامده است. معلوم نیست این 
اصطلاح «کنار آقای بلندقدتر» به چه معناست و منظور این مسئول چه بوده 
اســت؟ آیا هدف او تحقیر بانوان هنرمند اســت که تا در کنار مردی نباشــند 

ارزشمند نیستند یا چه؟

سایه تحریم های بین المللی بر سر جشنواره موسیقی

معمــولا شــعاری که بــرای روزهــای مناســبتی در تقویم 
ســازمان های جهانــی انتخــاب می شــود، به ضــرورت و 
آگاهی بخشــی موضوعاتــی می پردازد که یــا جهان در حال 
رویارویی با آن است و باید آگاهی و اطلاع رسانی انجام شود 
یا مبتلابه شده و نیاز به برنامه ریزی و آینده نگری دارد. شعار 
روز جهانی آموزش ســال ۲۰۲۵ با عنوان «هوش مصنوعی 
و آموزش: حفظ عامل انســانی در جهان خودکارسازی (در 
جهان اتوماسیون)» مطرح شده است. بنابراین توجه جامعه 
جهانی به ســمت فناوری نوینی جلب شــده که نه تنها در 
آمــوزش، بلکه در حوزه های مختلــف صنعتی، اجتماعی و 
فرهنگی نیز ورود کــرده و نیاز به بهره مندی مؤثر از ظرفیت 
دارد. هرچنــد  گفت وشــنود ها و راهکارســازی برای هوش 
مصنوعی در کشــور ما به تازگی و در چند ســال اخیر شکل 
گرفته اما نسبت به عرصه جهانی و نظام های آموزشی موفق 
عقب تر هســتیم و باید برای آن فعال تر و پویا تر اقدام شــود. 
در طول دهه گذشــته، استفاده از ابزارهای هوش مصنوعی 
برای پشتیبانی یا تقویت یادگیری به طور تصاعدی رشد کرده 
است. در زمان همه گیری کرونا نیز در حالی به سمت آموزش 
مجازی گام برداشــته شد که اصلا نمی دانستیم این شکل از 
آموزش چه چیزی هســت و چه باید کرد. در حال حاضر نیز 
نظام آموزشــی ما هیچ حرکت مثبت و قابــل اعتنایی برای 
کاربــرد هوش مصنوعــی انجام نداده و این در حالی اســت 
که دانش آموزان پیشــتازتر از معلمان و کتاب های درســی 
خود به دنیــای پیچیده هوش مصنوعی پا گذاشــته اند و از 
ظرفیت آن اســتفاده می کنند. علاج واقعه قبل از وقوع باید 
کرد. در زمان کوویــد۱۹ نیز یکی از پرچالش ترین موضوعات 
آموزشــی به عدم دانش و مهارت کافی در فناوری و حذف 
نقــش معلم به عنوان یاددهنده برمی گشــت و این نگرانی 
وجود داشت که با پیشرفت فناوری و کاربرد آن در آموزش، 
معلم به عنوان عامل انســانی یاددهی در کلاس درس چه 
نقشــی پیدا می کند. پژوهش های انجام شده در حوزه هوش 
مصنوعــی و آموزش گــواه بر این دارد که تصور نمی شــود 
در آینده سیســتم های هوش مصنوعــی جایگزین معلمان 
شــوند. در عوض هوش مصنوعی به عنــوان امکانی برای 
افزایــش آموزش با کیفیــت بالا و کمک بــه معلمان برای 
دسترســی گســترده به آن برجسته خواهد شــد. تحقیقات 
نشان می دهد که سیستم های هوش مصنوعی باید بر کمک 
به وظایف آموزشــی مشــخصی تمرکز کنند که برای معلم 
خســته کننده و وقت گیر تلقی می شــوند؛ بــرای مثال کمک 
به ســاخت پرســش نامه ها. یکی دیگر از امکان های هوش 
مصنوعی به عنوان دســتیار معلمان این است که می تواند 
بــه معلمان کمك کند  به جای انتقال دانش مرتبط، بیشــتر  
روی حمایت از توســعه دانش آموزان به متفکران مســتقل 

مشــارکتی تمرکز کنند. هرچند  ســرعت تغییرات و تحولات 
در فناوری های آموزشی ســریع و پیچیده است اما ضرورت 
دارد که توانمندســازی معلمان برای کاهش فاصله دانشی 
و مهارتی به یکی از اولویت های نظام های آموزشــی تبدیل 
شــود؛ چراکه هوش مصنوعــی یکــی از امیدوارکننده ترین 
فناوری هایی است که می تواند روند یادگیری و توسعه فردی 
را متحول کند. هــوش مصنوعی نه تنها می تواند یادگیری را 
افزایش دهد، بلکه قادر اســت کارایــی، تعامل و یادآوری را 
نیز بهبود بخشد؛ بنابراین استفاده از این فناوری برای تسریع 
و افزایــش بهره وری فرایند یادگیری ضروری اســت. هوش 
مصنوعی می تواند به کشــف اســتعداد افراد کمک کرده و 
کلیشــه های تحصیلی را از بین ببرد. آنچــه از ظواهر نظام 
آموزشــی ما (چه درسطح سیاســت گذاران آموزشی و چه 
در ســطح مدیران و معلمان مدارس) بر می آید، نشان از آن 
دارد کــه آگاهی کافی و لازم بــرای کاربرد هوش مصنوعی 
و حکمرانــی آن وجــود نــدارد. بنابراین برای رفــع نگرانی 
کاهــش ارزش نقــش معلم باید توانمندســازی معلمان و 
شــناخت کاربردهای هوش مصنوعی را در برنامه آموزشی 
ضمن خدمت آنان گنجاند. البته مسئله مهم  تر از معلم این 
اســت که در حال حاضر سیاست گذاران و تصمیم گیران نظام 
آموزشی نیز سواد کافی از هوش مصنوعی ندارند و این مهم 
اســت که پیش از معلمان آنان باید بداننــد که این فناوری 
چیســت، با آموزش چــه می کند، چه مســائلی همراه خود 
می آورد و چه ظرفیت هایی دارد. سیاست گذاری که خودش 
از رویارویــی با فناوری هــراس دارد و از آن چیزی نمی داند، 
نمی توانــد برای معلمی که در کلاس درس با دانش آموزانِ 
آگاه و آشنا به داده و اطلاعات مواجه است، نقشه راه تدوین 
کند. در آینــده ای نزدیک این موضوع پررنگ تر خواهد شــد 
کــه آموزش و پرورش منهای هــوش مصنوعی وجود ندارد، 
همان طور کــه تاکنــون آموزش و پــرورش منهــای معلم و 
محتوای درسی وجود نداشته است. عصر کنونی بدون شک 
عصر دیجیتال و فناوری های نوین اســت و آموزش و پرورش 
ناگزیر اســت  با جهانــی که در آن زندگــی می کند، همراه و 
همگام شود. در این مســیر خواه ناخواه هوش مصنوعی به 
مؤلفه جدانشــدنی امــر آموزش تبدیل می شــود، به نحوی 
کــه حذف این تکنولــوژی موجب اختــلال در روند آموزش 
خواهد شــد. بر این اساس، باید الگوهایی تعریف شود که با 
استفاده از آن بتوان بهره گیری مطلوب از هوش مصنوعی و 
فناوری های نوین را در نظام آموزشی جاری کرد. به هر حال 
ایــن انتظار وجود دارد که به کارگیری تکنولوژی های نوین در 
نظام آموزشــی مورد توجه تصمیم گیران کشور، خصوصا در 
وزارتخانه های علوم و آموزش و پرورش قرار گیرد؛ چراکه این 

موضوع نیازمند یک نقشه راه و برنامه مدون است.

سواد ناکافی برای کاربرد هوش مصنوعی
 در آموزش

یادداشت

زهرا علی اکبری

عشق مصنوعی
دیجیاتو: فیلم «او» سال ۲۰۱۳ اکران شد، فکر 
نمی کردیم بــه این زودی ایــن فیلم علمی-
تخیلی بــه واقعیت تبدیل شــود. در آن فیلم دیدیم 
انسانی عاشق دستیار دیجیتالی هوش مصنوعی اش 
می شــود.  اکنون یــک زن ۲۸ ســاله آمریکایی با نام 
مستعار «آیرین» عاشق و وابسته چت جی بی تی شده 
است؛ شاید تعجب کنید اما کارشناسان می گویند این 

اتفاق در آینده نزدیک عادی خواهد شد. 
به گزارش نیویورک تایمز،  آیرین نامی برای شریک 
عاطفی هوش مصنوعی اش نیز گذاشــت: «لئو» که 
نشان برج فلکی تاریخ تولد آیرین است. صحبت های 
آنها آن قدر طولانی شد که آیرین با محدودیت ارسال 
پیام بــه چت بات مواجه شــد و در نهایت اشــتراک 
ماهانــه ۲۰ دلاری را خریــد که اجازه مــی داد حدود 
۳۰ پیــام در ســاعت ارســال کند اما ایــن تعداد هم 

کافی نبود. 
آیرین می خواست لئو را بیشتر شخصی سازی کند 
و به مرد رؤیاهاش تبدیلش کنــد. البته آیرین متأهل 
بــود ولی بــه دلایل مالــی موقتا از همســرش جدا 

زندگی می کرد.

خبر خوانی


